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de la lluita contra 
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Els anys 60 a Ripollet, com a la
resta de l’Estat, van estar marcats
pel conjunt de normes que esta-
blia el franquisme i, sobretot,
per la por que suposava el fet de
desobeir-les. Entre altres, no es
podia lluitar políticament contra
el règim des de cap mena d’or-
ganització. Amb tot, al municipi
vallesà van existir petits nuclis de
resistència que treballaven des del
moviment obrer per canviar el sis-
tema i instaurar la democràcia.

En Ramon Martos, en Ramon
Pla i la Carmen Martínez van
ser alguns dels principals mem-
bres del moviment obrer ripolle-
tenc de l’època i tots tres van pro-
tagonitzar, el passat 30 de gener,
en el marc de les VI Jornades de
Memòria Històrica de Ripollet,
una taula rodona centrada en
aquesta lluita. “Implicar-se en la
causa requeria molta convicció
política, perquè arriscaves el lloc
de feina, et jugaves que et pogu-
essin detenir i torturar i també en-
trar a les llistes negres que t’im-
pedien trobar feina a altres llocs”,
recordava Pla. “Per això érem
poca gent, perquè hi havia mol-
ta por de la repressió, que era bru-
tal”, afegia Martos. 

FORMES DE LLUITA OBRERA
Des de la clandestinitat, el mo-
viment obrer treballava de dife-
rents maneres, i una de les més
habituals era repartint propa-
ganda il·legal. Per distribuir-la,
primer uns s’encarregaven del re-
dactat i la impressió dels fulle-
tons, i després uns altres s’en-
carregaven de repartir-la, cami-
nant o bé en moto. “Normal-
ment, sortíem a dos quarts de
cinc de la matinada, mitja hora
abans que els obrers entressin a

les fàbriques, perquè poguessin
recollir la propaganda abans que
se l’emportés la policia”, deia
Pla. El ripolletenc també desta-
cava que, un cop repartida, mai
podien guardar-se propaganda a
casa. “Si t’enxampaven, el primer
que feien era registrar-te el do-
micili, i si trobaven propaganda,
estaves mort”, destacava.

D’altra banda, la convocatò-
ria de vagues també era una al-
tra de les formes de lluita. A
Aismalibar, una de les empreses
més grans del voltant de Ripollet,
se’n va convocar una l’any 1962
que va acabar amb l’acomiada-
ment dels principals dirigents.
Segons Martos, posteriorment es
van convocar dues vagues gene-
rals: la primera arran de la mort
de Manuel Fernández Márquez,
un noi afiliat a Comissions Ob-
reres que va morir en mans del
franquisme, i la segona per un
acomiadament a l’empresa Sin-
termetal. “Aquesta va ser una de
les més grans de la història de Ri-
pollet”, recordava.

Durant els dies de vaga, però,
els membres del moviment obrer
no podien dormir a casa seva.

“Era massa perillós i, per segu-
retat, anàvem cada nit a un pis
franc que teníem”, explicava Mar-
tos. Mentrestant, durant els dies
previs, tampoc es podien reunir
de forma legal per preparar res i
feien petites trobades al bar Sa-
lla de Cerdanyola o als Pinetons. 

Pel que fa a la darrera forma
de lluita, es tracta de les mani-
festacions “llampec i fantasma”,
deia Pla. Segons explicava, co-
mençaven a Can Mas, on la gent
estava dispersa i, en sentir una
palmada, s’agrupava, feia un re-
corregut de màxim cinc minuts i
es tronava a dispersar. 

Davant de tot plegat, per
prevenir que els enxampessin,
els membres del moviment ob-
rer seguien unes normes no es-
crites. Per exemple, vigilar sem-
pre abans d’entrar a casa per si
algú els havia seguit, en arribar
fer sempre dos tocs curts i un de
llarg, procurar tenir sempre co-
artades durant les reunions, va-
gues o manifestacions o fer ser-
vir noms de guerra perquè no
poguessin donar noms reals si els
detenien i torturaven. “A un
company de 17 anys van fer-li de

tot a la comissaria de la Policia
Nacional de Via Laietana i va ser
terrible”, deia Martos.

LA REPRESSIÓ
Lluitar contra el franquisme fent
accions com aquestes implicava
conviure amb la por i amb la re-
pressió constantment. De fet,
tots tres testimonis van ser de-
tinguts almenys una vegada. 

En el cas de Martos, li dema-
naven sis anys de presó en ser en-
xampat en un míting a l’església
de Granollers. Prèviament, a
més, ja havia rebut amenaces. “El
meu avi va rebre una carta l’any
1973 dient que volarien la casa si
no me n’anava de Ripollet, i al
cap de poc vaig rebre una sego-
na carta dirigida al meu pare que
deia que em matarien perquè el
meu avi no havia fet cas a la pri-
mera carta”, explicava. 

Mentrestant, a Pla i Martínez
els demanaven dos anys de pre-
só en ser enganxats junts tirant
propaganda. Amb tot, Martínez,
que va ser una de les poques do-
nes de la zona a implicar-se en la
lluita davant el masclisme que im-
perava al règim, ja havia estat de-

tinguda abans. “Vaig venir des de
Granada, on ja lluitava contra el
règim, per fer aquí les oposicions
de magisteri, amb la mala sort que
em van detenir”, recordava. “A
partir de llavors no vaig poder ser
mestra, perquè per opositar t’e-
xigien que el certificat de penals
estigués net, i en el meu posava
que era desafecta al règim”, la-
mentava. En aquest sentit, Mar-
tínez assegurava que la por que
sentien estava justificada, ja que
si t’enxampaven, “la repressió et
limitava la vida”. 

CONSCIÈNCIA HISTÒRICA
Després de recordar totes aques-
tes vivències, tots tres demanaven
durant l’acte consciència històri-
ca perquè aquests fets no es re-
peteixin. “Vam viure unes cir-
cumstàncies molt dures, ens ho
vam jugar tot per la fe que teníem
en la lluita i a poder canviar les co-
ses, i està clar que tot això no pot
tornar a passar”, assenyalava Pla.
Per la seva banda, Martínez en-
viava un missatge en la mateixa lí-
nia. “Vam conquistar la demo-
cràcia amb molt d’esforç i ara no
es pot tornar a perdre”, concloïa.

Olga García
RIPOLLET

Obrers contra el franquisme
» Diversos veïns de Ripollet van lluitar des del moviment obrer per canviar el sistema polític dels anys 60
» En el marc de les Jornades de Memòria Històrica, tres implicats en aquesta lluita explicaven el seu cas

D’esquerra a dreta, Carmen Martínez, Ramon Martos i Ramon Pla. Foto: Línia Vallès
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NLes millors
perles

Un britànic va rebre 120.000 euros d'herència i va decidir
escollir a l’atzar 12 persones desconegudes perquè
triessin què havia de fer amb aquests diners que no

necessitava. Els destinarà als pobres de Liverpool.

Fa temps que els veïns d’un poble del Canadà,
descendents d’anglesos i irlandesos, desconeixen els

seus orígens. Ara, un vaixell del segle XIX trobat al fons del
mar podria resoldre totes les seves incògnites.

Als veïns de Deltebre no els deu haver fet gens de gràcia
saber que un dels delinqüents més buscats d'Europa per

tràfic de persones vivia, des de feia 15 anys, a la localitat. Va
canviar-se la identitat i feia vida normal, regentant un negoci. 

Un treballador d’un supermercat d’Austràlia ha trobat
una rajola de xocolata caducada des de fa més de 24

anys a les prestatgeries de l’establiment. Millor no saber
què hauria passat si algú se l’hagués menjat.

LA FOTOGemma Sànchez/ACN

Tribuna

Malgrat que sembli evident, aplegar sota
una mateixa direcció política la gestió de
la cultura i la de les indústries creatives
és una novetat en el nostre panorama ins-

titucional. De fet, amplis sectors de les indústries crea-
tives com el disseny, la moda i en certa manera el vi-
deojoc han mantingut històricament una relació
molt més activa amb els departaments d’indústria o
comerç. Es tracta, a parer meu, d’una anomalia ate-
sa la capacitat transformadora i la creixent influèn-
cia que aquests àmbits de la creació tenen en el con-
junt de les activitats culturals i artrítiques.

Afortunadament, la relació entre cultura i econo-
mia és un fet clarament assumit per tothom. No ho
són tant les polítiques que han volgut establir un dià-
leg fluid i interactiu entre dues dinàmiques intrínse-
ques en qualsevol realitat artística i cultural: d’una ban-
da, les que fan referència al debat d’autoria i als crea-
dors i, de l’altra, les que sorgeixen de les seves es-
tructures organitzatives, sovint de caràcter empre-
sarial. Unes i altres són confluents, però tenen lògi-
ques i requisits força diferents.

Es tracta d’un debat essencial per entendre el pa-
per de les modernes polítiques culturals i per re-
soldre els problemes de fons que constitueixen la
seva agenda prioritària: drets culturals, accessibi-
litat universal als ensenyaments i coneixements ar-
tístics i precarietat laboral, a més de la diversifica-

ció creativa o la igualtat de gènere en les pràctiques
culturals.

S’ha tendit a creure, amb excessiva ingenuïtat, que
els reptes que cal afrontar en l’àmbit de la cultura es
poden solucionar directament i únicament des de pro-
grames públics, pensant, potser, que les regles de joc
d’aquest sector són les mateixes que en el món de l’e-
ducació o la sanitat. El fet, però, és que més enllà de

la tasca legislativa (la que s’ha fet o la molta que que-
da per fer), l’acció pública al voltant de la cultura està
essencialment centrada a afavorir la creació d’espais
de difusió cultural i en el suport a la producció de con-
tinguts, que rau majoritàriament en la iniciativa pri-
vada. No hi ha cap raó per pensar que pot haver-hi so-
lució als problemes que ens afecten sense incremen-
tar aquesta relació entre el sector públic i el privat, si-
gui quina sigui la forma jurídica que aquest prengui.

No podrem solucionar el problema endèmic de la
precarietat laboral del sector sense ampliar els seus mer-

cats. No podrem ampliar l’accés a la cultura i la gene-
ralització dels seus consums sense disposar d’empre-
ses prou sòlides per dedicar temps, programes comu-
nicatius i diners a seduir nous públics. I no podrem con-
solidar la tasca de les escoles artístiques i creatives fins
que amplis sectors de l’activitat econòmica s’adonin del
que suposa de positiu incorporar a les seves plantilles
artistes i creadors. Tot plegat, lluny del que podria su-
posar una lectura planera d’aquest posicionament, mul-
tiplica exponencialment la responsabilitat i la impor-
tància de les polítiques culturals públiques. Aixoplu-
gar sota un mateix arc polític tots els sectors que fan
de la creativitat la seva energia bàsica, afavorir la seva
hibridació i promoure la seva tasca educativa i divul-
gativa és un pas important, però no el més important.

Desplegar les lleis de drets laborals dels artistes i
agents culturals i posar a treballar la fiscalitat del nos-
tre país a favor de la cultura són elements decisius. Però
fixem-nos-hi: l’un i l’altre només tindran eficàcia real
si els sectors privats es reforcen estructuralment i eco-
nòmicament. Calen més contractes laborals i cal més
fortalesa econòmica per reinvertir els beneficis.

La fortalesa dels sectors privats és la millor ajuda per-
què l’administració pugui fer, amb més intensitat i efi-
ciència, la feina de fons que li correspon: empoderar els
col·lectius de base comunitària, estendre el fet cultural
als barris i promoure equipaments on l’art i la cultura
esdevinguin una realitat participada i exemplificadora.

Hem d’estendre el fet cultural als
barris i promoure equipaments 
on l’art i la cultura esdevinguin

una realitat participada
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per Xavier Marcé, regidor de Cultura i Indústries Creatives de l’Ajuntament de Barcelona i regidor de Nou Barris

Les indústries creatives dins les polítiques culturals
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Tirado, alcalde de Ripollet, celebra l’arribada
d’una gran empresa xinesa tèxtil a la ciutat1

2
Agressió amb arma blanca 
a un menor a Cerdanyola

Els veïns de Ripollet pagaran 
més pel consum d’aigua

Cerdanyola té la primera electrolinera pública
de càrrega ràpida del Vallès Occidental

El + llegit líniavallès.cat
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5

Nou pas per a la construcció 
del futur hospital Ernest Lluch

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 
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A les xarxes

@rodri_arenass: Un any més, la Superbowl
ha acabat amb un touchdown de pel·lícula.
Sens dubte, aquesta edició ha estat una au-
tèntica bogeria.

@shannonlada: El premi més important
se l'ha emportat La sociedad de la nieve. La
pel·lícula de J. A. Bayona se'n va a casa
amb 12 Goya. Bravo!

#Goya

@ManuJBO: Avui a Barbate han estat assas-
sinats dos guàrdies civils en mans de narco-
traficants. Fa massa anys que demanem, en
va, més contundència contra el narcotràfic.

#Barbate #Superbowl

Safata d’entrada

Sense llibertat no es pot par-
lar de moralitat. Aquesta
suggereix que siguem ca-

paços d’escollir lliurement entre
diferents opcions i preferències, se-
gons les normes del moment. La
moral orienta sobre quines accions
són correctes o dolentes, però no
queda clar que siguem lliures per
triar-les. El professor Aranguren
comentava que la imposició és el
contrari de la democràcia.

L’assetjament, és a dir, l’intent
de fer mal, és un símptoma que
qüestiona la societat en el seu con-
junt. Desqualificar, des-
acreditar, aïllar, mentir,
acorralar, induir a er-
rors i confusió, creant
pors... Patir agressions
directa o indirectament
facilita una escalada de
discriminació que posa a la deri-
va la solidesa de les institucions i
el respecte i l’acceptació de les di-
ferències. L’odi sorgeix després,
només cal observar diferents ma-
nifestacions socials: econòmi-
ques, polítiques, escolars o labo-
rals per comprendre-ho.

El més intel·ligent és que el
nostre cervell sigui capaç de dis-
tingir l’important del que és ir-
rellevant, l’objectiu serà rete-
nir, només, allò que pugui ajudar
a prendre bones decisions. Les
recompenses o càstigs més im-
pactants al llarg de la vida per-
meten entendre com es gestio-
nen les emocions: evocació que
pot reforçar o controlar la in-
tensitat i l’eficiència de les nos-
tres valoracions.

Si el fenomen dels rumors i
xafarderies es banalitza, la con-
ducta es distorsiona. Acceptar

Pel que ens trobem, en farem
per Francesc Reina

una informació errònia o exa-
gerada a través de generalitza-
cions és contribuir a perpetu-
ar la vilesa, la desigualtat. No és
bo normalitzar les bronques, el
menyspreu, els crits, els in-
sults, l’escàndol, ni col·locar
en la mateixa posició qui pateix
i qui agredeix (“ni masclisme ni
feminisme”, “ni violadors ni
violades”, “ni nazis ni jueus”).
La broma perversa, l’acudit
injuriós, el sarcasme pervers,
fan pujar graons a la piràmide
dels prejudicis.

La violència és una lluita
contra la civilització, escrivia
Karl Popper. Fer-ho és crear
una eina al servei del totalita-
risme, on l’interès és aplaudir
la destrucció, comentà Pierre
Bordieu, justificant-la com a
“legítima defensa”. Els inci-
dents distreuen quan es pretén
trobar seguidors incondicio-
nals. La desinformació s’omple
de successos, atrapa la gent a
còpia de repetir una vegada i
una altra que al món li cal
que arribi algú amb mà dura
per arreglar-ho tot. És una
manera de fer política. Passar-
ho malament despertant ins-

tints salvatges, acaba sent un
èxit, insinuà Guy Debord en el
seu llibre La societat de l’es-
pectacle (com passa en els re-
ality show, on el principal in-
terès és violar la dignitat, i
més a les dones). Crueltats
basades en la humiliació que
amaguen moltes formes de
convivència autèntica: pacífi-
ca, cooperativa, justa amb la
natura, d’economies solidà-
ries, per defensar i enfortir les
comunitats i les persones.

Se n’aprofiten dels nostres
punts febles: la man-
ca d’interès, estils de
vida individualistes,
de la pobra reflexió
sobre causes i con-
seqüències sense
motivacions col·lec-

tives, de passivitat per impo-
tència, d’ignorar que existeixen
xarxes vàlides...

Clara Lodewick, una jove
belga premiada per la seva no-
vel·la gràfica Merel, desenvo-
lupa el seu treball artístic amb
la crònica d’un poble petit on
una dona que viu sola pateix  la
degradació d’haver-se conver-
tit en el boc expiatori. Com pas-
sa amb els migrants quan no
comparteixen valors i creences,
però també quan el grup do-
minant cerca un culpable per
superar les mateixes dificultats,
coses aparentment invisibles
fins que es fan públiques.

La moral orienta sobre quines
accions són correctes, però no queda

clar que siguem lliures per triar

Els semàfors

L’Ajuntament de Ripollet 
ha impulsat la sisena edició 
de les Jornades de Memòria

Històrica, que han inclòs diverses
xerrades, taules rodones i debats
sobre temes diversos del Ripollet

dels anys 60 relacionats amb 
la lluita contra el franquisme.

pàgina 3Aj. de Ripollet

La plantilla de la residència per a
discapacitats intel·lectuals Joan

XXIII de Cerdanyola denuncia de
nou “mala gestió” de L’Onada, 

la concessionària. Set anys
després, l’empresa ha renunciat 
al contracte i els sindicats volen 

el traspàs al Govern. 
pàgina 8L’Onada

El Consell Metropolità de l’Àrea
Metropolitana de Barcelona 

ha aprovat la modificació
urbanística necessària per a la
construcció del nou hospital
Ernest Lluch, entre Ripollet i
Montcada. Un pas clau per a

resoldre una demanda històrica.
pàgina 17AMB



Entrevista

Lluïsa Moret
Presidenta de la Diputació de Barcelona (PSC)

“Acompanyarem els ajuntaments
en la regulació dels lloguers”

El Foment de Molins de Rei és
l’escenari triat per Lluïsa Moret,
presidenta de la Diputació

de Barcelona, viceprimera secretà-
ria del PSC i alcaldessa de Sant Boi,
per rebre el Línia. És migdia i ha
estat tot el matí visitant diversos
municipis del Baix Llobregat, on ha
volgut escoltar les necessitats dels
ajuntaments. Moret reivindica en
aquesta entrevista que l’ens provin-
cial és molt més que una “repartidora
de diners” i defensa la seva funció. De
fet, acabem la conversa amb Moret
fotografiant-la davant d’un piano, un
encertat símil de la multitud de te-
cles que toca diàriament.

Fa just mig any que va ser inves-
tida presidenta de la Diputació
de Barcelona. És gairebé obligat
començar preguntant-li quin ba-
lanç fa d’aquests primers sis
mesos al càrrec. Ha pogut fer el
que preveia en aquest temps?
El temps és relatiu. Mai n’hi ha prou.
Però estic satisfeta, perquè tenim
un equip de govern capaç de tre-
ballar plegat. I això era un repte, ha-
vent-hi quatre forces polítiques.

El govern de la Diputació el for-
men el PSC, ERC, díscols de Junts
i els comuns. És més difícil de
gestionar aquest executiu que el
del mandat passat, que només
estava format pel PSC i Junts?
Era millor aquella fórmula?
No és comparable. Ni millor ni pit-
jor. Les diferents realitats ens per-
meten uns acords o uns altres. La
coalició PSC-Junts del mandat pas-

sat va funcionar. Era una bona
opció per reeditar, però el context
polític actual és un altre. Sigui com
sigui, estic orgullosa de l’actual go-
vern, que també està funcionant. 

Vostè va dir que volia trepitjar
els 311 municipis de la província
per conèixer de primera mà les
seves realitats i necessitats. Avui

n’ha trepitjat uns quants del Baix
Llobregat, però aquí juga a
casa... Quants n’ha pogut visitar
ja de fora de la seva comarca? En
porta el compte?
Aproximadament estem en una
vintena, més o menys.

Què li demanen quan fa aques-
tes visites? Quines són les urgèn-
cies principals que li traslladen
els municipis?
Hi ha de tot. Hi ha peticions comu-
nes que tenen a veure amb la se-
quera i la xarxa en baixa. Hi ha
municipis que no tenen recursos
per garantir unes bones condi-
cions d’aquesta xarxa de l’aigua.
Les demandes també van vincula-
des a inversions en equipaments
culturals o esportius, temes socials,
transició energètica i xarxa viària.

Després parlarem d’alguns d’a-
quests temes. Però segur que
també li parlen dels problemes
de finançament dels ajunta-
ments. A finals d’any, la Diputa-
ció va aprovar un fons econòmic
extraordinari per als municipis, i
la seva vicepresidenta, Candela
López, reclamava, en un article
d’opinió al Línia, juntament amb
l’alcalde del Prat, Lluís Mijoler,
un nou sistema de finançament

per als ajuntaments. Comparteix
la seva petició?
Una cosa és la realitat conjuntural i
una altra l’estructural; les dificultats
de finançament municipal. Tot ple-
gat s’ha vist agreujat per una situa-
ció conjuntural: la covid, el context

geopolític, la inflació... Per tant, el fi-
nançament  s’ha d’abordar des del
consens i la feina conjunta de totes
les institucions. 

En el seu discurs d’investidura va
dir que vol “apropar la Diputació
a la ciutadania”. Això ja li sentíem
dir a presidents anteriors com
Núria Marín, Marc Castells o
Mercè Conesa, però la Diputació,
conjuntament amb l’AMB, conti-
nua sent de les institucions més
desconegudes per la ciutadania,

sobretot a l’àrea metropolitana.
Què no s’està fent bé?
Per la mateixa naturalesa supra-
municipal de la Diputació, aquesta
qüestió és difícil. No és que els ciu-
tadans no entenguin què fa la Di-
putació, és que moltes vegades
tampoc entenen què fa la Gene-
ralitat o el mateix Estat. Els seus
interlocutors naturals són els
ajuntaments. Normalment, els
ciutadans no entenen de compe-
tències; entenen de necessitats. I
nosaltres entrem en contacte di-
recte amb els ecosistemes locals,
amb el teixit associatiu. Això és
participació i proximitat. El rol de
la Diputació es basa en la compli-
citat, la col·laboració i el suport.

Tot això va en la línia de trencar
la idea que la Diputació és només
una ‘repartidora de diners’ per als
ajuntaments, no?
No volem ser i no serem només
una repartidora de diners. El paper
de la Diputació és el de dotar de
recursos necessaris els municipis
que no els tenen perquè puguin
implementar les polítiques públi-
ques. De vegades, això significa re-
cursos econòmics, però també
recursos tècnics o d’altres tipus,
com ara facilitar la interlocució
amb altres nivells institucionals.4

A. Nadeu / F. J. Rodríguez
Fotografia: Joanna Chichelnitzky

“La salut mental
és una prioritat
que impacta
molt en joves
i gent gran”

“Reclamem 
les inversions
acordades 
en el decret 
de sequera”
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Entrevista

– Vostè defensa ampliar
l’aeroport del Prat, però també
aspira a combatre els efectes
del canvi climàtic i a potenciar
les infraestructures verdes.
Sembla contradictori...

– No ho és pas. Necessitem una
gran infraestructura que sigui
coherent amb la sostenibilitat.

– I com s’ha de fer?

– Per a això ja hi ha els experts.
Jo crec que no podem renunciar
ni a una cosa ni a l’altra.

3Ara que reflexionem sobre com
fer pedagogia perquè es conegui
la tasca de la Diputació, potser una
bona opció seria parlar del que
preocupa més els ciutadans, com
per exemple l’habitatge. Tot i que
no és de la seva competència, la Di-
putació estarà al costat dels ajun-
taments a l’hora d’aplicar la nova
llei de regulació dels lloguers?
Estarem al costat dels ajuntaments
sempre. Hem de veure com es des-
plega aquesta llei i com s’imple-
menta. Respectarem l’autonomia
local i els acompanyarem en les
seves decisions. I, en tot cas, ja els
acompanyem en el marc ampli de
les polítiques d’habitatge. Aquest és
un àmbit estratègic, i per això hem
creat una nova àrea de govern, la
d’Urbanisme i Habitatge.

Un altre dels principals neguits
dels ciutadans és la sequera. Està
preocupada per la situació que
ens podem trobar d’aquí a poc
temps? El PSC s’ha mostrat molt
crític amb la gestió del Govern
de la Generalitat al respecte...
En aquests moments és un dels pro-
blemes més greus que ha d’afrontar
Catalunya. Continuarem reclamant
que es facin les inversions acorda-
des en el decret de sequera, per part
de l’Agència Catalana de l’Aigua
(ACA), tant hídriques com hidràuli-
ques. Des de la Diputació estem a
disposició, des de la lleialtat institu-

cional, per ajudar i sumar, per ex-
emple, en aquelles inversions que
han de fer els ajuntaments. Més
enllà de les competències, estem a
disposició dels municipis per ajudar. 

La falta d’aigua està estretament
relacionada amb el risc d’incen-
dis. Tot i que som a l’hivern, ja hi
ha hagut algun ensurt en forma
de foc en alguns punts de la pro-
víncia. A l’àrea metropolitana
preocupen espais com Collse-
rola, des d’on avisen que un foc
podria ser catastròfic. Estem
prou preparats en cas que hi
hagi un incendi en aquesta o
qualsevol altra serra?
Hem de treballar per estar-ho. La
Diputació té la responsabilitat de la
gestió de 13 parcs naturals, i en
aquesta responsabilitat estem aju-
dant els ajuntaments a fer franges

de prevenció, un element fona-
mental. A causa de la sequera, cal
tenir al dia tant les franges com la
gestió dels residus forestals. Tot el
que ens toca i ens demanen els
ajuntaments ho estem fent. 

Ara que parlem de medi am-
bient, no li voldríem deixar de
preguntar per l’ampliació de
l’aeroport del Prat, perquè les
veus que demanen reprendre el
projecte creixen. Vostè i el seu
partit també ho defensen, però
també diu que aspira a comba-
tre, des de la Diputació, els efec-
tes del canvi climàtic, així com
potenciar les infraestructures
verdes. Sembla contradictori...
No ho és pas. Com a presidenta de
la Diputació i alcaldessa d’un mu-
nicipi, Sant Boi, que està dins de la
zona aeroportuària, sempre hem
dit que és necessari tenir una in-
fraestructura de primer nivell que
ajudi la connectivitat del país si no
volem perdre el rol rellevant com a
regió europea de primer ordre.
Aquesta transformació ha de sorgir
des d’una comissió mixta on siguin
presents tots els agents que hi
tenen a veure. El govern de l’Estat
ha estat respectuós amb la posició
del Govern i del territori. I sense
consens, un tipus de transformació
d’aquesta envergadura no es pot
posar en marxa. Necessitem una
gran infraestructura que sigui co-
herent amb la sostenibilitat.

I com s’ha de fer?
Per a això hi ha els experts i els
agents que han de participar en
aquesta comissió, amb una mirada
integral. Jo crec que no podem re-
nunciar ni a una cosa ni a l’altra.

Canviant de tema, a l’inici del
mandat va posar la salut mental
com un dels principals eixos del
seu govern a la Diputació, sobre-
tot pel que fa als joves. Aquest és
un tema que coneix de primera
mà, sent alcaldessa de Sant Boi,
un referent en aquest àmbit.
Com està aplicant el model de
Sant Boi a la Diputació pel que fa
a aquesta qüestió?
A l’anterior mandat vam imple-
mentar ajuts i projectes adreçats als
ajuntaments perquè poguessin
desplegar polítiques de suport per
aconseguir el benestar emocional
dels adolescents, però tenien una
mirada covid. Hem de superar
aquesta mirada i deixar clar que la
salut mental és una prioritat que
impacta de forma més important
en determinats moments vitals, es-
pecialment a l’adolescència i en les
persones grans que estan vivint si-
tuacions de solitud no desitjada.

Veure una dona presidint la Di-
putació no és pas nou. Vostè, de

fet, n’és la tercera. Quan va ser in-
vestida, va lloar el llegat de
Mercè Conesa i de Núria Marín,
les seves dues predecessores, i
va situar la lluita per la igualtat
entre homes i dones com una
prioritat. Veient el que està pas-
sant últimament arreu de l’Estat,
la preocupa que puguem anar
enrere, en aquest sentit?
És un risc que sempre hem hagut
d’assumir. En les últimes dècades hi
ha hagut un avanç de les polítiques
d’igualtat per desarticular tota
classe de discriminació. Però també
hi ha hagut una gran ofensiva de
pensaments populistes que no
tenen la igualtat com a prioritat.

Una enquesta recent apunta que
el 44% dels homes se senten dis-
criminats per aquestes políti-
ques d’igualtat...
Perquè hi ha hagut missatges po-
pulistes que han traslladat la idea
que les polítiques d’igualtat van en

contra dels homes. És un missatge
políticament deliberat que ha calat
en una part de la població. Això és
una fal·làcia que no respon a la re-
alitat. Ni s’ha perjudicat ni hi ha cap
voluntat de perjudicar els homes.

Hem repassat tot un seguit de
temes que requereixen dedica-
ció. En aquest sentit, ja pot desti-
nar tot el temps que voldria als
dos càrrecs que ostenta?
M’he organitzat bastant bé. Per a
mi, la ciutat de Sant Boi és una prio-
ritat, però també el meu rol com a
diputada i estar al servei dels mu-
nicipis. Tinc sort, perquè tant en un
lloc com en l’altre hi tinc grans
equips, plurals i compromesos, que
m’ajuden a complir els dos projec-
tes. Estem complint. Estic complint.

Acabem tornant al discurs d’in-
vestidura, on va finalitzar dient
que tenen “el deure de mirar sem-
pre lluny i continuar treballant de
prop”. Cap a on mira, a quatre anys
vista? Quina serà l’empremta de
Lluïsa Moret a la Diputació?
Pobre de mi [somriu]. Has de mante-
nir un equilibri entre l’estratègia i el
fet quotidià. Mai hem d’oblidar la re-
alitat quotidiana. Estar al carrer, amb
la gent... Escoltar els problemes reals
i les reivindicacions legítimes.<

“Mai hem
d’oblidar
la realitat
quotidiana;
estar al carrer”

“El finançament municipal 
s’ha d’abordar des del consens”

“Els ciutadans
no entenen de
competències;
entenen de
necessitats”
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Cerdanyola delimita la ZBE 
a cinc mesos d’estrenar-la

MOBILITAT4Cerdanyola ja ha
definit els límits de la seva futu-
ra Zona de Baixes Emissions.  En
concret, comprendrà tot el nucli
urbà i quedarà delimitada per la
carretera N-150, les avingudes
Canaletes i Guiera, els carrers
Santa Rosa, Oreneta i Àliga, l’a-
vinguda Roma, el carrer Serra-
galliners, la ronda Serraparera i
els carrers Clota, Santa Anna i
Can Pallarès.

Un cop entri en funciona-
ment, l’1 de juliol, no podran cir-
cular en l’àmbit delimitat els ve-
hicles sense etiqueta, de dilluns a
divendres i de set del matí a vuit
del vespre. Amb tot, existeix tot un
paquet d’exempcions i moratòries
que afecta els vehicles d’emer-
gències, sanitaris o de persones
amb renda baixa, entre altres. Si-
gui com sigui, no es multarà nin-
gú fins a l’1 de gener del 2025.

Primera electrolinera pública
de càrrega ràpida del Vallès

MOBILITAT4L’Àrea Metropoli-
tana de Barcelona (AMB) pre-
sentava l’1 de febrer la primera
electrolinera de recàrrega ràpida
del Vallès Occidental, ubicada a
Cerdanyola. En concret, se situa al
carrer del Camp i té dues places
d’aparcament i tres connectors.
Segons detallen des de l’AMB, es
tracta d’un nou model d’electroli-
nera amb el qual s’amplien els
punts de recàrrega pública de la
metròpolis de Barcelona.

“Des de l’Ajuntament estem
molt contents de seguir avan-
çant en favor de la mobilitat sos-
tenible a la ciutat, sense deixar
ningú enrere”, deia l’alcalde, Car-
los Cordón. “Aquest serà el man-
dat de la sostenibilitat”, afegia. 

Pel que fa a l’ús de l’electroli-
nera, per fer-la servir cal registrar-
se a l’app AMB Electrolineres. La
recàrrega s’activa amb la matei-
xa aplicació i el temps màxim d’ús
és de 30 minuts.

SERVEIS4Els treballadors de la
residència per a persones amb dis-
capacitat intel·lectual Joan XXI-
II de Cerdanyola han demanat a
la Generalitat que assumeixi la
gestió del centre després que l’ac-
tual empresa concessionària, L’O-
nada, hagi anunciat la renúncia del
contracte, després de set anys
d’una gestió plena de polèmica. Es
tracta d’una demanda que neix en
un context de crispació, ja que cal
recordar que el 18 de maig del
2023 la plantilla convocava una
vaga indefinida per millorar les se-
ves condicions laborals. Segons de-
nuncien, haurien perdut un 20%
de poder adquisitiu en els darrers
quinze anys.

Tot i que no ha estat possible
contactar amb L’Onada perquè
faci declaracions al respecte sobre
la seva renúncia i sobre les con-
dicions laborals dels treballadors,
la plantilla ha fet aquest clam al
Govern perquè tem que la matei-
xa empresa pugui tornar a gua-
nyar la concessió i continuï in-
complint els acords establerts en
el contracte amb la Generalitat. Se-

gons detallen els sindicats, “feia
temps” que no s’estaven respec-
tant els acords establerts i ningú
hauria fet res per solucionar-ho al
llarg dels set anys de concessió.

Pel que fa a la vaga, els sindi-
cats asseguren que no la descon-
vocaran fins que l’administració
equipari les condicions de la plan-
tilla amb les dels treballadors
públics d’altres residències. Això
implicaria una pujada salarial
d’uns 300 euros bruts al mes. “La
feina és exactament la mateixa,
l’única diferència és que hi ha una

empresa gestora al mig”, explicava
la delegada del comitè de vaga
Sara Martín, el 23 de gener en una
roda de premsa.

Gràcies a la vaga i a l’establi-
ment d’uns serveis mínims al
centre, el maig de l’any passat
L’Onada es va veure obligada a
aplicar les ràtios acordades, for-
çant així la contractació de nous
treballadors. “En aquests nou
mesos la qualitat del servei ha
millorat indubtablement”, cele-
brava el delegat del comitè de
vaga Agustín Yáñez.

Delegats durant la roda de premsa del 23 de gener. Foto: Maria Aladern/ACN

El personal de la residència 
Joan XXIII continua en lluita

Societat | Nou pla d’actuació contra l’incivisme
Cerdanyola vol frenar l’incivisme. Per això la Policia Local tirarà endavant

un pla que consisteix a intensificar les patrulles de paisà per controlar
l’abocament descontrolat de deixalles, les pintades o altres actes incívics.
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L’aigua
que no arriba

4 Dediquem un suplement especial
a la situació de sequera que patim

4 Expliquem la gravetat del moment,
el pla per fer-hi front i les mesures de futur

Suplement especial
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LA SITUACIÓ4El sistema Ter-
Llobregat ha entrat en fase d’e-
mergència. La decisió s'havia
anat posposant durant els últims
mesos perquè les reserves d'aigua
dels embassaments es mantenien
lleument per sobre del 16%, el lí-
mit marcat per actuar. Però amb
les últimes dades recollides, les
autoritats han optat per no ajor-
nar més un fet que era inevitable
en el context de manca de pluges.
Barcelona i l’àrea metropolitana
estan en emergència per seque-
ra des de l’1 de febrer. 

Va ser el mateix president de
la Generalitat, Pere Aragonès,
acompanyat del conseller d’Ac-
ció Climàtica, David Mascort, qui
va anunciar la decisió, després
d’una reunió extraordinària de la
Comissió Interdepartamental
de Sequera. Aragonès va “reco-
nèixer i agrair” la posició de la
ciutadania, “que ha entès que es-
tem en una situació absoluta-
ment excepcional i que calia
prendre mesures d'estalvi a les
cases”, i va destacar que “el con-
junt d'aquest esforç, al costat de
les inversions i de l'activació de
l'aigua provinent de dessalinit-
zadores i de la regeneració, ens
ha permès que l'entrada a la
fase d'emergència al sistema
Ter-Llobregat s'hagi retardat
quinze mesos”.

EMBASSAMENTS AL LÍMIT
Tot i l’esforç d’uns i altres, fi-
nalment la manca de pluges a
Catalunya ha forçat l'entrada en
emergència del sistema Ter-Llo-
bregat, del qual depenen 202
municipis i prop de 6 milions de
persones. Però la situació no és
dramàtica només a Barcelona i
a l'àrea metropolitana, perquè el
conjunt dels embassaments de
les conques internes de Catalu-
nya ha baixat per primera vega-
da del 16%. I alguns embassa-
ments estan molt per sota d’a-
questa xifra, en situació crítica.

El sistema Ter-Llobregat, ali-
mentat pel pantà de Sau, el de
Susqueda, el de Sant Ponç, el de
la Llosa del Cavall i el de la
Baells, es manté encara lleu-
ment per sota dels mínims, però
en altres casos, com el de l'em-
bassament de Darnius-Boadella,
fa mesos que s’està en emer-
gència i ara les reserves se situ-
en al 12%. Encara pitjor està
l'embassament de Sau, al 4,8%,

un mínim històric. O el de Riu-
decanyes, amb un 2,9% del total
d’aigua que pot contenir.  

La majoria d'embassaments
continuen retrocedint, com ara
el de Siurana, que se situa al
3,4%, molt a prop del mínim his-
tòric de l'any 2000 (0,9%). La
Llosa del Cavall també va a la
baixa, amb un 17,2% de reserves,
cada vegada més a prop del va-
lor mínim registrat durant la
sequera del 2008 (12%). El de la
Baells, al 21,2%, també emma-
gatzema cada vegada menys ai-
gua i ja està pràcticament a ni-
vells de la sequera de fa una dè-
cada i mitja (20,4%) i de la del
2005 (18,7%).

Només tres dels nou embas-
saments han registrat lleugers in-
crements en volum en els últims
mesos: és el cas de Foix, que s'a-
llunya del mínim registrat el se-
tembre de l'any passat (47,6%) i ja
passa del 56%. Susqueda està en
el 21,2%, un valor superior al mí-
nim del 17,8% del novembre del
2023, i Sant Ponç ha pujat del 26%
al 27,6% en els últims tres mesos.

LA PITJOR SEQUERA
La sequera és un període extens
de temps en el qual un territori
pateix una deficiència en el sub-
ministrament d'aigua. General-
ment, passa quan plou per sota

del que és habitual. A Catalunya,
les pluges tenen un caràcter ir-
regular, alternant llargs períodes
d’absència amb episodis de plu-
ges torrencials, fruit del clima
mediterrani, la qual cosa ens fa
especialment vulnerables a pa-
tir episodis de sequera, espe-
cialment a les conques inter-
nes, que és on es concentra el

gruix de la població (més del
80%) i on només es disposa del
40% de l’aigua que hi ha a Ca-
talunya (essencialment la que és
als embassaments, als aqüífers i
a dins dels pous). La greu se-
quera actual, que comprèn el pe-
ríode entre el 2021 i l’actualitat,
és la més severa que ha patit Ca-
talunya des que se’n tenen re-
gistres, o sigui, des de l’any 1905.

Des de llavors, han sigut di-
versos els episodis de sequeres
que han afectat Catalunya. Un
dels més importants és el que va
colpejar el nostre país i el conjunt
de la península Ibèrica entre el

1944 i el 1950, que va motivar
restriccions en el subministra-
ment a diverses poblacions i du-
rant diferents períodes. El 1953
només va ploure la meitat del que
era normal i les restriccions en el
servei van arribar a Barcelona, on
a mitjans de maig van començar
talls en el subministrament d'ai-
gua als habitatges durant un
30% de les hores del dia. Els anys
1973, 1985, 1988 i 2008 Catalu-
nya va patir diversos episodis de
sequera rigorosa que van provo-
car restriccions importants en el
subministrament, i els talls van
estar a punt d'afectar la capital,
fins que va ploure. 

ESFORÇOS EXTRA
Per lluitar contra les conse-
qüències de la sequera, tant l’ac-
tual com les futures, el president
Aragonès va remarcar que “es re-
forçarà encara més la producció
d’aigua a través de les dessali-
nitzadores i l'obtenció d'aigua via
regeneració”, amb mesures a
curt termini i també inversions
sobre el seu volum. Alhora, va
anunciar que s’està intensifi-
cant la col·laboració i el suport
econòmic als ajuntaments i ad-
ministracions locals “per a obres
d’emergència, des de la moder-
nització de les xarxes fins a la re-
cuperació de pous”.

Emergència per sequera 
» El sistema Ter-Llobregat ha entrat en emergència per la manca d’aigua als embassaments 

» La situació de sequera actual és la més severa que ha patit Catalunya des que se’n tenen registres 

La situació dels embassaments de les conques internes és crítica des de fa mesos. Foto: Jordi Borràs/ACN

Només tres dels nou
embassaments 
registren lleus
increments d’aigua

16%
L'emergència 
s’ha decretat quan les
reserves han caigut per
sota d’aquest llindar

L’aigua que no arriba
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EL PLA DE SEQUERA4Un cop de-
cretada l'emergència al sistema
Ter-Llobregat, s'activen les me-
sures aprovades pel Govern per a
una situació extrema als 202 mu-
nicipis de les conques internes,
que afectaran un total de sis mi-
lions d’habitants. El Pla Especial
de Sequera preveu tres nivells
d'emergència que s'aniran de-
cretant en funció de l'evolució
de les reserves d'aigua. 

MESURES IMMEDIATES
Independentment de la fase en
què ens trobem, l’entrada en un
escenari d’emergència ja inclou la
reducció a 200 litres per habitant
i dia de la dotació màxima, una
quantitat que pot baixar fins als
160 litres en cas d’emergència ex-
trema. Aquesta xifra té en comp-
te el consum domèstic, les activi-
tats econòmiques, els centres sa-
nitaris, els usos municipals i les
pèrdues a les xarxes de distribu-
ció, entre altres.  

S’estableix la reducció del 80%
del reg agrícola, del 25% dels con-
sums d’aigua dels usuaris indus-
trials i la reducció del 25% en el
consum en els usos recreatius. Pel
que fa al consum a les llars, es re-
comana que se situï al voltant
dels 90 litres per habitant i dia.

De moment, no es preveuen
reduccions de pressió a les llars ni
suspensions temporals en la pres-
tació del servei d’abastament. De
fet, la directora general de Barce-
lona Cicle de l'Aigua, Cristina Vila,
ha assegurat que l'abastament
domiciliari no afectarà els barce-

lonins fins a la tercera fase, que po-
dria arribar al juliol si es manté la
tendència actual de poca pluja i
que implicaria un límit de 160 li-
tres per habitant i dia. Però abans
d’arribar a aquest punt, segons la
directora, ja s’haurien pres altres
restriccions i mesures, o fins i tot
haurien arribat vaixells amb aigua. 

En aquest context, les admi-
nistracions locals poden establir li-
mitacions o prohibicions addi-
cionals a l’ús de l’aigua en ins-
tal·lacions esportives, públiques o
privades, i als espais lúdics. Tan-
mateix, el Govern sempre podrà
permetre excepcions puntuals i de-
tallades a les limitacions o prohi-
bicions per raons d’interès públic.

ACTIVITATS PROHIBIDES 
En situació d’emergència, s’activa
la prohibició de l'ús de totes les

dutxes de les platges catalanes.
També queden prohibides les ac-
tivitats que impliquin l'ús d'aigua
susceptible de consum humà,
com ara les pistes de gel, les festes
d'escuma o els jocs d’aigua. Així
mateix, queda prohibida la nete-
ja de qualsevol mena de vehicle,
excepte que es faci en establi-
ments comercials de neteja de
vehicles que comptin amb siste-
mes de recirculació de l'aigua.

Quant a projectes i activitats
afectats per la situació, l’ACA va-
lorarà la compatibilitat del projecte
o activitat amb les restriccions
derivades de l’estat d’emergència
segons el Pla de Sequera. En qual-
sevol cas, queda en suspens el fun-
cionament de les noves explota-
cions ramaderes o l’ampliació de
les existents mentre no es garan-
teixi la disponibilitat d’aigua per
assegurar el benestar animal.   

CABALS D’EMERGÈNCIA  
Mentre duri aquesta situació, s’a-
plicaran cabals d’emergència als
rius Muga, Ter i Llobregat, amb
l'objectiu de preservar més aigua
als embassaments de les con-
ques internes. Aquesta reducció
del cabal dels rius està validada
pels tècnics i, a banda d’assegurar
la disponibilitat de l’aigua per als
embassaments, garanteix la re-
versibilitat de l’impacte de la me-

sura sobre la biodiversitat dels
trams de rius afectats. 

PRIMERA FASE
Mentre els embassaments tin-
guin reserves d’aigua de 100 hm3,
equivalent a un 16,3%, el consum
d’aigua es mantindrà en els 200
litres per habitant i dia. En aques-
ta fase, les piscines cobertes que
estiguin incloses al cens d'equi-
paments esportius de la Genera-
litat es podran reomplir sempre
que es redueixi el consum d'aigua
de la resta d'instal·lacions. La
resta de piscines, com les privades
o les dels hotels, no es podran re-
omplir ni totalment ni parcial-
ment. Tampoc les piscines co-
munitàries o les de balnearis.
Quant al reg de camps de gespa
destinats a l'esport federat, està
permès, però només amb aigua
regenerada o freàtica que no com-
peteixi contra l'abastament do-
miciliari, i sempre que es com-
pensi amb altres mesures d'estalvi
a dins de les instal·lacions.  

Es permet el reg d'arbrat públic
amb aigua regenerada o freàtica
per evitar l'estrès hídric i que
aquest caigui o mori, ja que es vol
preservar també el seu ús com a re-
fugis climàtics de cara a l'estiu. Pel
que fa a les fonts ornamentals, llacs

artificials i altres elements d'ús es-
tètic d'aigua, en emergència en
queda prohibit l'ompliment total
o parcial, amb l’excepció d'aquelles
basses que serveixen de refugi de
fauna en perill d'extinció i de fau-
na destinada a la recuperació de les
espècies autòctones en les masses
d'aigua, que es poden omplir amb
la mínima quantitat d’aigua in-
dispensable procedent de la rege-
neració o del freàtic.

SEGONA FASE
En cas que les reserves d’aigua ar-
ribin als 67 hm3, equivalent al
10,95%, el consum es restringirà
a 180 litres per habitant i dia. En

aquesta segona fase, si un centre
esportiu volgués reomplir la pis-
cina, les dutxes de les instal·la-
cions s'haurien de tancar. En el cas
de les piscines descobertes desti-
nades a l'ús de l'esport federat, no-
més podran mantenir-se obertes
si el centre tanca les dutxes per
compensar el consum, ja que,
segons ha apuntat l'executiu, l'ai-
gua d'aquestes s'evapora molt
més fàcilment. Pel que fa al reg
dels camps de gesta per a l'esport
federat, es permetrà l'ús d'aigua
regenerada o freàtica, però els
equipaments hauran de tancar les
dutxes si volen regar. Es perme-
trà també el reg d'arbrat públic
amb aigua regenerada o freàtica.

TERCERA FASE
Si els embassaments arriben als
33 hm3, el 5,4% de capacitat, en-
trarem en la tercera fase d’e-
mergència i el consum per litre i
dia s’haurà de reduir a 160 litres
per habitant i dia. En aquest es-
tadi, el més restrictiu que preveu
l’emergència, el Govern orde-
narà el tancament de les dutxes
de totes les instal·lacions espor-
tives i, a més, quedarà prohibit
regar els camps de gespa, així
com omplir o reomplir les pisci-
nes d’aquestes instal·lacions. 

Com hi farem front?
» La primera fase d’emergència preveu la reducció del consum a 200 litres per habitant i dia

» El reg dels parcs, les activitats esportives i les recreatives es veuran afectades per les restriccions 

Les piscines privades no es poden reomplir, però es permeten les esportives amb algunes limitacions. Foto: Aleix Freixas/ACN

Barcelona impulsa
l’ús de l’aigua freàtica

4Mentre duri l’emergèn-
cia, l’Ajuntament de Barce-
lona limitarà el reg a la “su-
pervivència” i farà servir ai-
gua no potable. Els serveis
de neteja també es man-
tindran només amb aigua
freàtica. En aquest sentit,
s’avancen les obres per
aconseguir 200 milions de li-
tres més d’aigua d’aqüífers. 

L'abastament a les
cases no afectarà 
els barcelonins fins al
nivell  3 d'emergència

1

2

3
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Fernando Cabello / Director de Serveis del Cicle de l'Aigua de l'AMB

A banda de coordinar la tasca dels ajuntaments i de promoure la reducció del
consum d’aigua, l’AMB aporta 1.600 litres per segon d’aigua regenerada al riu

Llobregat per garantir l’abastament. En parlem amb un dels seus responsables.

Hi ha un risc real que es re-
dueixi la pressió a les ai-
xetes de les llars?  

Estem treballant a nivell tècnic amb
les companyies amb l’objectiu de
poder reduir la pressió, però només
en aquelles zones del territori on el
consum sigui més alt i no hagi fun-
cionat cap altra mesura per reduir la
dotació. Només en aquests casos mi-
rarem de rebaixar la pressió.

No serà una mesura generalitza-
da, doncs. 
En cap cas. Als municipis o zones on
el consum sigui raonable, no es to-
carà res. A més, cal tenir en compte
la dificultat tècnica de reduir la pres-
sió. Hi ha llocs on s’ha de fer però pot-
ser la xarxa no ho permet. 

Quines accions està fent actual-
ment l’AMB per garantir l’abas-

tament durant les sequeres, tant
l’actual com les futures que ens
puguin afectar? 
Estem coordinant els ajuntaments,
fomentem bones pràctiques per
reduir el consum i, a nivell de recurs,
estem aportant tota l’aigua rege-
nerada que podem al riu Llobregat.
Ara mateix, aportem 1.600 litres
per segon a l’alçada de l’assut de Mo-
lins de Rei, perquè la potabilitzado-
ra de Sant Joan Despí pugui captar-
la, vuit quilòmetres més avall, bar-
rejada amb l’aigua del riu. Això re-
presenta un 25% de l’aigua que es
produeix en aquests moments. 

Podem substituir l’aigua superfi-
cial per la regenerada? 
No tenim prou aigua regenerada per
poder tancar el cicle. Per altra ban-
da, està prohibit per llei potabilitzar
l’aigua regenerada. Tot i que tècni-

cament no hi ha problema per en-
viar l’aigua regenerada que surt de
l’estació del Prat a la potabilitzado-
ra, la llei no ho permet. És per això
que l’aboquem al medi i, un cop bar-
rejada amb l’aigua superficial, la
tornem a captar. Tot i que la pro-
porció és molt variable, hem arribat
a una proporció 1:1, és a dir, la ma-
teixa quantitat d’aigua de riu que
d’aigua regenerada. 

I què passaria si continués baixant
la quantitat d’aigua de riu?
En aquest cas no podríem potabi-
litzar l’aigua regenerada d’acord
amb la llei. Ara bé, si la situació fos
tan greu, com a situació catastròfi-
ca potser sí que es permetria fer-ho.  

L’aigua freàtica o de pou és una
opció viable a llarg termini?  
És una més de les fonts que ali-

menten la potabilitzadora, com la su-
perficial, la regenerada o la dessa-
lada. És l’Agència Catalana de l’Aigua
qui decideix quines quantitats po-
dem agafar de cada font. En el cas
de la freàtica, com que té una qua-
litat molt bona, la considerem com
un recurs estratègic, una cosa que
hem de cuidar i preservar. Imagi-
nem-nos l’aqüífer com un gran di-
pòsit subterrani d’aigua... És evi-
dent que no podem treure’n tota l’ai-
gua, perquè es buidaria.  

I l’aigua dessalada? Pot ser una so-
lució?
El problema de dessalar l’aigua és
que cal una estació de tractament
d’aigua marina, el que anomenem
dessaladora. L’ACA en té dues, una
a la Tordera i l’altra al Prat. Totes dues
estan funcionant des de fa molts
mesos al 100% de la seva capacitat.

Però no n’hi ha més. Ara l’ACA està
tirant endavant la construcció de
dues plantes més. Per una banda,
l’ampliació de la de la Tordera, que
actualment produeix 20 hm3  a l’any
i multiplicarà per quatre la seva
producció, fins als 80 hm3. Per l’altra,
faran una nova dessaladora a Cunit
o Cubelles que produirà 20 hm3 més.
Però això està arrencant ara.

Per què és preferible l’aigua re-
generada que la dessalada?  
El problema és el preu. Cal molta en-
ergia elèctrica per dessalar l’aigua de
mar i això encareix el preu. Abans de
la sequera, les dessaladores estaven
produint poca aigua. Funcionaven
al 10%, perquè fèiem servir fonts
més econòmiques. Però si ens man-
ca l’aigua dels embassaments, po-
dem fer servir aigua dessalada. És un
recurs que ens permet ser resilients.

“Aportem tota l'aigua regenerada
que podem al riu Llobregat”

Foto cedida

EL PLA DE FUTUR4El gran repte
de Catalunya, i també de Barcelo-
na i l’àrea metropolitana, és deixar
de dependre de l’aigua superficial,
que ens fa molt vulnerables a si-
tuacions de sequera com l’actual.
Això implica un canvi de model
que inclogui l’aigua regenerada i la
dessalada com a recursos recur-
rents. És un canvi que ja està en
marxa, a la vista de les dades.  

Segons Aigües de Barcelona,
el mes d’abril del 2021 la princi-
pal font d’abastament eren rius,
pantans i llacs, amb un 63%. Dos
anys després, l’aigua regenerada
ocupa un 25% i l’aigua dessalada
un 33%, cosa que ha permès re-
baixar el consum d’aigua super-
ficial d’un 63 a un 19%. Aquestes
xifres mostren un avenç, però
encara no són suficients.

MÉS RECURSOS
El conseller d’Acció Climàtica, Da-
vid Mascort, durant la seva com-
pareixença per anunciar les me-
sures d’emergència va explicar
que entre el 2027 i el 2030 el país
ja haurà fet els deures pendents pel
que fa a les infraestructures del ci-
cle de l’aigua. Aleshores “tindrem
molta més aigua disponible”, va dir. 

Això s’aconseguirà gràcies a
l’ampliació de la dessalinitzado-
ra de la Tordera i de la construc-
ció d’una de nova al Foix. Totes
dues estan previstes per al 2028
i el 2029, en virtut d’un acord tan-
cat pel conseller i Teresa Ribera,
ministra de Transició Ecològica,
el passat 5 de febrer. 

També hi contribuiran les
ampliacions i les millores de les
estacions potabilitzadores del Be-
sòs, del Llobregat i del Ter. I la in-
jecció de més aigua regenerada,
un cop engegat el Pla Nacional
que preveu augmentar de 27 a 40
les EDAR del país. Són accions
que ja estaven previstes al pla,
però que s’acceleraran durant els
mesos vinents. 

ESCURÇAR TERMINIS 
El director de l'Agència Catalana
de l'Aigua, Samuel Reyes, ha po-
sat èmfasi precisament en aques-
ta necessitat d’accelerar els passos.
Durant una entrevista a Catalu-
nya Ràdioho va deixar ben clar:
“Les eines hi són. Estem treballant
i hem d’escurçar terminis”. I va
afegir, més concretament: “Allò
que volíem fer en cinc anys ho
haurem de fer en dos”.  

Reyes va valorar l’esforç de la
ciutadania en els darrers anys  i
que ha permès reduir entre un 30
i un 40% el consum d’aigua,
unes xifres que situen Catalunya
amb un dels consums més baixos
de tot Europa. “Ens podem feli-
citar, però amb quaranta mesos
de sequera hem d’actuar”, va
sentenciar. 

MILLORES A LA XARXA
Reyes també va demanar als
ajuntaments que continuïn tre-

ballant en aquest sentit: “Si tenien
previst millorar les xarxes en els
pròxims quatre anys, ara ho hau-
ran de fer en un o dos”, va dir al
llarg de l’entrevista. 

Per facilitar-ho, des de la Ge-
neralitat s’ha obert una línia de
subvencions de 120 milions d’eu-
ros perquè els governs locals po-
sin al dia aquestes infraestructu-
res, i va animar els consistoris a
“posar l’aigua com una prioritat i
començar a digitalitzar el servei
per poder-lo conèixer millor”. 

Pel que fa al preu de l’aigua,
Reyes va insistir que no està pre-
vist que s’incrementi a conse-
qüència de la sequera. Amb tot, va
apuntar que “l’aigua ha de pagar
l'aigua i les tarifes s’han d’ajustar
a les necessitats”. En aquesta línia,
el director de l’ACA va defensar
que hi hagi “tarifes progressives
per a qui consumeix poc i qui con-
sumeix molt” i, sobretot, “tarifes
vulnerables perquè ningú es que-
di enrere”. Perquè el futur ha
d’estar garantit per a tothom.

Objectiu: no dependre de la pluja
» L’Agència Catalana de l’Aigua, amb Samuel Reyes al capdavant, accelera de cara al futur

» La voluntat és anticipar la posada en marxa d'infraestructures clau per combatre la sequera

Samuel Reyes és el director de l'Agència Catalana de l'Aigua (ACA). Foto: Arxiu ACN
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Clam per millorar el servei
d’autobusos interurbans

MOBILITAT4Anar des de Bar-
berà fins a Barcelona i també fins
a Sabadell en bus és tota una odi-
sea per la poca freqüència exis-
tent en la línia que cobreix aquest
tram, l’A1, i l’alta demanda d’u-
suaris. Aquest fet provoca que,
diàriament, diversos veïns arri-
bin tard a treballar perquè la
manca de capacitat del bus els
obliga a esperar el següent. Per
això, l’alcalde, Xavier Garcés, ha
enviat una carta a la Generalitat
on demana una millora del ser-
vei d’autobusos interurbans i
especialment de la línia A1. 

A l’escrit, el batlle reclama
que es faci una “revisió de la pro-

gramació dels busos per opti-
mitzar la freqüència, sobretot
durant les hores punta”. A banda,
demana informació detallada so-
bre les accions específiques que la
Generalitat preveu fer per tractar
la problemàtica i millorar l’efi-
ciència del servei. 

Davant de tot plegat, des del
consistori asseguren que “el go-
vern de la ciutat és conscient que
l’actual situació perjudica la mo-
bilitat de la ciutadania”. “Per
aquest motiu, oferim col·labora-
ció per posar solució, amb la ma-
jor celeritat, als retards substan-
cials i les aglomeracions del ser-
vei actual”, conclouen.  

POLÍTICA4El PSC governarà
els tres anys i mig que queden de
mandat juntament amb ERC, el
seu nou soci de govern. El 7 de
febrer ambdós partits formalit-
zaven l’acord segons el qual el re-
gidor  republicà Pere Pubill i la
regidora Gemma Vilardell s’in-
corporen a l’equip de govern, que
passa de tenir 7 a 9 regidors.
Amb aquest pas es queden a
dos de la majoria absoluta.

“PSC i ERC encetem avui una
nova etapa de govern, amb una
col·laboració que sorgeix fruit
del treball conjunt que hem fet en
els darrers cinc anys per portar el
municipi endavant”, deia el pri-
mer tinent d’Alcaldia, Daniel
González. També ressaltava que
“les passades eleccions munici-
pals van donar com a resultat el
Ple més fragmentat de la història
de Barberà, amb 8 grups”. D’aquí
la necessitat de “teixir aliances
amb la resta de partits progres-
sistes”, afegia.

De la mateixa manera, Pubill,
portaveu d’ERC, assenyalava
que “l’acord ve precedit d’una fei-

na compartida durant molt de
temps”. “El pacte subscrit afron-
tarà tots els reptes que té la ciu-
tat des d’una perspectiva d’es-
querres i progressista, amb l’ob-
jectiu de millorar la qualitat de
vida de la ciutadania de Barbe-
rà”, afegia.

Per la seva banda, l’alcalde, Xa-
vier Garcés, animava a la resta de
partits d’esquerres a fer el mateix
que ERC.  “No és una entesa tan-
cada, sinó que queda oberta a

qualsevol altra força progressista
que vulgui donar suport als pro-
jectes socials”, assenyalava.

Després de l’acord, les ti-
nences d’Alcaldia passen de 4 a
5 i Pubill n’assumeix la segona,
juntament amb la nova àrea de
Serveis Centrals i Desenvolu-
pament Econòmic i Social. Men-
trestant, la regidora Vilardell
assumeix Serveis Socials, Pro-
tecció Civil, Gestió i Defensa
Forestal, i Benestar Animal.

Moment de la formalització de l’acord. Foto: Ajuntament

ERC pacta amb el PSC i entra 
a formar part del govern local

Bus de la línia A1. Foto: Autobusos de Catalunya

Cultura | El Festival Zero prepara la setena edició
El Festival Zero escalfa motors per celebrar una nova edició, de l’1 al 3 de

març. Segons detallen els organitzadors, les propostes programades busquen
la interacció amb el públic a través d’espectacles sobre temes d’actualitat. 
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Tercera dècada d’espectacles
de l’Associació d’Espectadors
CULTURA4La 30a temporada
d’espectacles de l’Associació d’Es-
pectadors del Teatre del Mercat
Vell de Ripollet està a punt de co-
mençar. Donarà el tret de sortida
el 23 de febrer i s’allargarà fins al
juny amb un programa “molt va-
riat i complert, ple de cares cone-
gudes que serviran per celebrar els
30 anys de l’entitat”, detallaven els
membres de l’associació durant la
presentació de la temporada.

Un concert de Chopin dona-
rà el tret de sortida al programa,
que continuarà amb el musical de
West Side Story i el de Guitar Le-
gends. Entre les actuacions més
destacades hi ha la del Mag Lari,

que actuarà al municipi a l’abril,
la de la cantant valenciana Maria
Bertomeu, que actuarà al maig, i
l’obra de teatre Conspiranoiade
Marc Angelet i Jordi Casanovas,
que es farà al juny. 

D’altra banda, la programació
també inclou projeccions de pel·lí-
cules com l’última de Wody Allen,
Coup de chance, i La impaciencia
del corazón, de Billie August.

Al llarg d’aquesta temporada,
també es faran dos actes de cele-
bració del 30è aniversari: un pri-
mer només per a socis i un segon
obert a tothom que comptarà
amb diversos actes i un dinar de
celebració.

EQUIPAMENTS4La demanda
històrica de Ripollet i, en general,
de tots els municipis que l’en-
volten de tenir un nou hospital
comarcal que doni servei a aques-
ta zona del Vallès Occidental és
més a prop de fer-se realitat,
després que el Consell Metropo-
lità de l’Àrea Metropolitana de
Barcelona (AMB) hagi aprovat la
modificació inicial del Pla Gene-
ral Metropolità per a la cons-
trucció del nou hospital Ernest
Lluch. Es tracta d’un pas previ i
necessari per a fer possible la
construcció del nou equipament,
que “ha de permetre desconges-
tionar els altres centres de la
zona i donar una cobertura més
àmplia i de proximitat”, detallen
des de l’Ajuntament.

El nou hospital s’ubicarà en
uns terrenys entre Ripollet i Mont-
cada i Reixac i donarà servei a un
total de 180.000 habitants d’a-
quests municipis i també de Cer-
danyola, Badia i Barberà. A més,
dependrà de l’Hospital Parc Tau-
lí de Sabadell i comptarà amb
atenció ambulatòria especialit-

zada, proves diagnòstiques de
proximitat i cirurgia ambulatòria.
També oferirà atenció urgent, re-
habilitació i servei de diagnòstic
per la imatge, i comptarà amb pla-
ces d’hospital de dia i llits per a pa-
cients de llarga estada o cures
pal·liatives, entre altres.

El cost estimat del projecte, re-
ivindicat des del 2006 davant el
constant creixement demogràfic
de la zona, és d’uns 50 milions
d’euros i el termini d’execució de

cinc anys. Amb tot, fins a fer-lo re-
alitat encara falten uns quants pas-
sos més per endavant,  com la ces-
sió dels terrenys a la Generalitat o
la definició del projecte definitiu.

D’altra banda, la modificació
de planejament aprovada tam-
bé inclou la transformació de l’N-
150, nous espais verds i la cons-
trucció d’un barri a l’entorn de
l’hospital amb noves places,
equipaments, habitatges, boti-
gues i activitats terciàries.

Imatge virtual del futur hospital. Foto: World-Architects

Nou pas per a la construcció 
del futur hospital Ernest Lluch

Imatge d’arxiu d’una actuació al teatre. Foto: Associació d’Espectadors

Animals | Preocupació per l'abandonament animal
L’Ajuntament ha transmès la seva preocupació per l’abandonament animal
i ha donat a conèixer el cost que això suposa. Actualment, vetlla per la cura

de 14 animals, cosa que els implica una despesa de 27.000 euros anuals.
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Es poden comptar amb
els dits d’una mà. Els po-
lítics metropolitans al
capdavant de ministeris

o de secretaries d’Estat del nou go-
vern de Pedro Sánchez són només
quatre d’una cinquantena. Es
tracta del socialista Jordi Hereu,
que ha estat nomenat ministre
d’Indústria; del polític de Sumar
Ernest Urtasun, que és ministre de
Cultura; d’Eva Granados, del PSC,
que és secretària d’Estat de Co-
operació Internacional; i de Jor-
di Martí Grau, dels comuns, que
lidera la Secretaria d’Estat de Cul-
tura. Aquí acaba la llista, que si fos
catalana s’hauria de completar
amb el reusenc Francesc Vallès,
que exerceix de secretari d’Estat de
Comunicació. No obstant això, i
més enllà dels noms, quina és la
trajectòria d’aquests polítics? Què
han fet abans d’arribar a Ma-
drid? Com és fer política i viure a
la capital espanyola? Així són els
quatre metropolitans de Pedro
Sánchez i aquests són els motius
pels quals són tan pocs.

CURRÍCULUMS
Hi ha alguns noms com el de
Jordi Hereu (1965) que no neces-
siten presentació. El polític socia-
lista va ser alcalde de Barcelona en-
tre el 2006 i el 2011, i era regidor
a la ciutat des del 1999. Un cop va
abandonar el ple municipal va
ser substituït precisament per
Jordi Martí Grau, que aleshores
formava part del PSC. Després del
seu pas per l’alcaldia de Barcelo-
na, Hereu va dedicar-se al sector
privat, fundant firmes com Bar-
celona Plataforma Empresarial o
Fledge. També va estar als òrgans
de direcció d’Agbar i va formar
part de la direcció d’Aena. 

Ernest Urtasun (1982) és un
polític de carrera format en Eco-
nomia i Relacions Internacionals.
Amb 15 anys va començar a mili-
tar a Joves d’Esquerra Verda i des
d’aleshores la seva vida ha girat en-
torn de la política, ininterrompu-
dament. Va ser secretari de l’ales-
hores eurodiputat d’ICV Raül Ro-
meva, diputat al Parlament Euro-
peu des del 2014 fins al 2023, por-
taveu d’ICV el 2016, membre de
Catalunya en Comú l’any següent,
portaveu de la coalició Sumar des
del 2023 i, finalment, ministre.

Per la seva banda, la socialis-
ta Eva Granados (1975) va ser du-
rant un temps una cara molt re-
coneguda a la política catalana.
Des del 2010 i fins al 2021 va ex-
ercir com a diputada al Parlament,
i el 2015 va ser la número dos, per
darrere de Miquel Iceta, de la
llista del PSC a les eleccions cata-
lanes. El 2021 va convertir-se en
senadora a Madrid i fins al 2023
va ser portaveu dels socialistes a la
cambra territorial. Granados va es-
tudiar Ciències Polítiques, és de
Pallejà i ha estat molt vinculada a
la política del Baix Llobregat.

Finalment, Jordi Martí Grau
(1965), abans que el novembre fos
nomenat secretari d’Estat per Er-
nest Urtasun, portava tota la seva
vida política vinculat a l’Ajunta-
ment de Barcelona. Primer com a

regidor del PSC, entre els anys 2011
i 2014, i després amb els comuns,
des del 2019 fins al 2023. En
aquesta darrera etapa es va con-
vertir en un dels homes forts del
partit d’Ada Colau i va arribar a ser
primer tinent d’alcaldia. A més, va
ser gerent de l'Institut de Cultura
de Barcelona del 1999 al 2013.

VIDA A MADRID
Com és fer el salt a la vida políti-
ca de la capital espanyola? Des del
Línia ens hem posat en contacte

amb Eva Granados i Jordi Martí
Grau perquè ens expliquin què ha
significat per a ells aquest canvi.

Martí Grau acaba d’aterrar-hi
i, segons diu, va ser el mateix mi-
nistre qui va telefonar-li per oferir-
li el càrrec. “Amb l’Ernest no ens
coneixíem gaire, perquè ell havia
estat a Brussel·les i sempre que ens
reuníem era a través de pantalles,
però era fàcil de veure que tenim
una manera similar de fer”, expli-
ca. Quan Urtasun va requerir-lo,
ell va creure que era el moment de

deixar la política a Barcelona. “Hi
ha vegades que t’ofereixen coses
que van en contra del moment
personal que tens, però en aquest
cas m’encaixava, perquè volia tre-
ballar en un altre ecosistema i
perquè els meus fills ja són fora de
casa”, diu. Ara ha llogat un pis a
Madrid i entoma la nova etapa
com un repte, tot i que té una llar-
ga experiència en l’àmbit cultural.

Quan parlem ja porta uns me-
sos a Madrid, i tot i que confessa
que l’atrau, sap que algun dia tor-

narà a treballar a Barcelona. “Són
ciutats molt diferents. Madrid està
feta amb gent que ve de tot arreu
i és més fàcil trobar-hi espais de re-
lació o d’amistat amb gent nova”,
relata. Així, Martí Grau parla de
dues ciutats: la del poder i la po-
pular. “Els tòpics es noten, i és cert
que hi ha un Madrid amb una for-
ta concentració de poder polític i
mediàtic, el de la llotja del Berna-
béu i Florentino, però també ho és
que hi ha una ciutat molt popular”,
assenyala l’exregidor. És per això

Després del seu pas pel sector privat, l’exalcalde de Barcelona Jordi Hereu ha tornat a la vida política per ser ministre d’Indústria. Foto: Miquel Vera/ACN

La XV legislatura espanyola ha suposat la incorporació de quatre polítics
metropolitans al govern. Analitzem qui són els dos ministres i els dos secretaris
entrants i ens fixem en quina ha estat la seva trajectòria fins a arribar al càrrec.

Per què hi ha una representació metropolitana tan baixa a Madrid?

Els metropolitans 
de Pedro Sánchez
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n Uns hi entren i altres en marxen.
La darrera legislatura va batre un rè-
cord pel que fa al nombre de polítics
metropolitans a les més altes institu-
cions de l’Estat. Concretament, van
ser cinc ministres i una presidenta
del Congrés, Meritxell Batet, que ac-
tualment continua sent diputada a
Madrid. Per tant, ni José Luis Rodrí-
guez Zapatero, ni Felipe González ni
encara menys el PP, que en tota la
seva història només ha tingut quatre
ministres catalans, han superat el
nombre d’alts càrrecs d’aquí de l’e-
xecutiu de Sánchez, sempre apunta-

lat per forces com Podem i els co-
muns, que hi han aportat els seus
propis ministres metropolitans. Cal-
drà veure si en l’actual legislatura
que comença se superarà la xifra.

Qui són els ministres que van for-
mar part de la XIV legislatura i que a
la XV ja no tenen cartera? Parlem dels
socialistes Salvador Illa, que va exer-
cir de ministre de Sanitat; Miquel Ice-
ta, que va ocupar el Ministeri de Polí-
tica Territorial i Funció Pública, pri-
mer, i el de Cultura i Esport, després; i
Raquel Sánchez, que va deixar l'alcal-
dia de Gavà per convertir-se en minis-
tra de Transports, Mobilitat i Agenda
Urbana. Pel que fa als ministres me-
tropolitans de l’òrbita dels comuns i

Podem, hi trobem Manuel Castells,
que tot i no haver nascut a la metrò-
poli sempre ha tingut una relació es-
treta amb Barcelona i que va ser mi-
nistre d’Universitats, i Joan Subirats,
que el va substituir en el càrrec.

Alguns d’ells encara continuen a
la vida política i altres ja n’han sortit.
Illa és, segurament, el que més tenim
al cap, perquè segueix a la primera lí-
nia mediàtica com a líder del PSC a
Catalunya. Tanmateix, Iceta i Sánchez
tampoc han deixat la política. El que
va ser líder dels socialistes catalans
ha marxat a París per convertir-se en

l’ambaixador d’Espanya davant la
Unesco, un càrrec pel qual, segons el
portal Sueldos Públicos, podria cobrar
més de 140.000 euros anuals. Sánc-
hez ara és presidenta de la xarxa pú-
blica d’hotels Paradores, on percebrà
200.000 euros anuals.

Per la seva banda, Subirats i Cas-
tells s’han retirat de la primera línia
política i han tornat al camp del pen-
sament. Subirats és president d’ho-
nor del think tankdels comuns Fun-
dació Sentit Comú, mentre que Cas-
tells escriu columnes a la premsa i l’a-
ny passat va publicar el seu llibre Tes-
timonio. Viviendo historia, on fa un re-
pàs de les transformacions socials
des del Maig del 68 fins al segle XXI.

Els que van ser-hi

que, tot i la intensa feina que té, diu
que li agrada anar passejant i re-
córrer “el Madrid dels barris”. 

Granados va arribar a la capi-
tal fa una mica més de tres anys
per convertir-se en senadora. Amb
tot, el ministre d’Exteriors, José
Manuel Albares, i el president del
govern li van demanar que es fes
càrrec de la Secretaria de Coope-
ració Internacional. La feina, diu
Granados, “és molt intensa” per-
què gestiona un pressupost elevat
que es destina a la cooperació i al
desenvolupament, i a més l’obliga
a viatjar. En aquest sentit, consi-
dera que la distància entre el que
feia abans i el que fa ara és força
notable. “Una cosa és aconseguir
que es voti una llei i l’altra impul-
sar polítiques per mirar d’erradi-
car la desigualtat al món”.

Quan l’entrevistem està a punt
de marxar a Colòmbia. Per això
apunta que, tot i tenir marit i un fill,
amb aquesta feina és “quasi im-
possible tenir la vida organitzada”.
En el seu cas, ja fa temps que va de-
cidir llogar un pis a Madrid, però
no ha deixat mai de tornar a la me-
tròpoli. “Vaig i vinc, perquè tinc
molta relació amb el Baix Llobre-
gat, i hi tinc part de la família”, afir-
ma. “Trobo a faltar la platja, i
quan vinc sempre vaig a Castell-
defels per veure el mar”, conclou. 

POCA PRESÈNCIA
L’actual govern espanyol compta
amb 21 ministres. Dos són cata-
lans, com ja hem dit. La comuni-
tat autònoma que més càrrecs d’a-
quest rang aporta és la de Madrid,
seguida del País Valencià (3) i de
Castella i Lleó (3). Des de la Tran-
sició, d’entre els gairebé 240 mi-
nistres que ha tingut l’estat espa-
nyol, la presència de ministres ca-
talans ha estat reduïda. Una mica
més d’una vintena de persones
d’aquí han tingut una cartera mi-
nisterial, i d’aquestes, 18 havien
nascut o tenien una forta vincu-
lació amb la regió metropolitana.
Sorprèn, a més, que les legislatu-
res del Partit Popular només ha-
gin tingut quatre ministres cata-
lans. Certament, els socialistes
sempre han estat més sensibles
amb el fet diferencial metropoli-
tà i han incorporat figures políti-
ques com Carme Chacón, Narcís
Serra, Joan Clos o Ernest Lluch.

Veient aquestes xifres, la pre-
gunta és òbvia: per què hi ha tan
poca presència metropolitana al
govern de l’Estat? Granados asse-
nyala que, en realitat, es tracta d’u-
na situació que no representa el que
de debò hi passa. “Hi ha molta gent
catalana als ministeris. De fet, al
d’Exteriors es parla sovint en ca-
talà”, assevera. Tanmateix, reconeix

De la cinquantena 
d’alts càrrecs que
conformen el nou
govern de coalició de
Pedro Sánchez, només
cinc, dos ministres i 
tres secretaris d’Estat,
són catalans

que trencar amb les dinàmiques de
centralitat que té Madrid “és com-
plicat”, i si el govern és a la capital,
és normal que molts dels seus re-
presentants siguin d’allà. 

Per al sociòleg i ara alt càrrec
del Govern de la Generalitat Xa-
vier Godàs, les claus d’aquesta
manca de representació de me-
tropolitans i catalans a les altes es-
tructures de l’Estat té a veure
amb dos factors. Per una banda,
considera que això es relaciona
amb el mateix sistema polític ca-
talà. “El territori és capaç de pre-
servar el capital polític i les aspi-
racions dels polítics, a diferència
d’altres regions d’arreu de l’Estat”,
afirma. Es refereix al fet que la sin-
gularitat del sistema polític cata-
là fa que un polític metropolità, per
exemple, vegi amb bons ulls que-
dar-se al Parlament perquè ho
considera un triomf. “N’és un ex-
emple clar Salvador Illa, que era
ministre de Sanitat i va tornar a
Catalunya com a cap del PSC”, diu.

Per contra, amb l’excepció
del sistema polític basc, els polí-
tics de la resta de regions de l’Es-
tat tenen més ambicions a Ma-
drid. Són casos paradigmàtics
els del País Valencià i Galícia, co-
munitats que històricament han
aportat molts alts representants
a les estructures estatals. Al sis-

tema polític català, per tant, es pot
fer carrera perquè està prestigiat
i perquè permet “locutar amb
l’Estat”. Això es veu clarament
amb ERC i Junts: els seus polítics
sempre preferiran ser diputats al
Parlament que al Congrés. 

Per altra banda, Godàs tam-
bé considera que hi ha un altre
motiu que explica la poca pre-
sència de polítics catalans a Ma-
drid. “Les dinàmiques de l’Estat
fan que els polítics catalans esti-
guin més condicionats i vigilats”,
diu. “Els passen més comptes”,
sentencia. Parla, doncs, de la
manca de confiança que hi ha a
la capital espanyola cap a la pla-
na política de Catalunya. Certa-
ment, se’ns fa estrany pensar en
un polític català ocupant la posi-
ció de poder més important del
govern espanyol. De fet, fa 150
anys que això no passa. Va ser
amb Estanislau Figueras i Fran-
cesc Pi i Margall, que van ser pre-
sidents del govern durant la Pri-
mera República. De moment, no
sembla que aquesta situació hagi
de repetir-se en el futur.

Xavier Godàs: 
“Les dinàmiques de
l'estat espanyol fan 
que els polítics catalans
a Madrid amb alts
càrrecs estiguin més
condicionats i vigilats i
els passin més comptes”

De moment, la XIV legislatura espanyola amb 
Pedro Sánchez és la que més ministres metropolitans

ha tingut des del restabliment de la democràcia

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre
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Esports Bàsquet | El CBF Cerdanyola visita el Joventut Les Corts 
El conjunt d’Albert Roig rebrà el pròxim dissabte 17 de febrer el Draft Gramenet a les 17.45 hores el

Draft Gramenet, en partit corresponent a la 17a jornada de la Super Copa femenina. El CBF
Cerdanyola hi arribarà després de la victòria per 55-71 contra el CB Igualada del passat dia 3.

“Noies, l’MVP torna a sortir a la
pista! Ja era hora! Sooom-hiii,
Feeeerrrreeee! Sooom-hiii, MVP!
Ets la milloooor!”, crida part de la
grada del Marina Besòs. “Som el
millor públic i animem la millor,
la Míriam Ferreri”, proclama, en-
èrgica, Paula López. “La Míriam és
l’MVP dins i fora de la pista, pel seu
humor i lideratge, i per moltes co-
ses més”, intervé María González.
Just després, Duna Moreno em
demana que presti atenció a les lle-
tres inspirades en el disseny del
logo de Superman que cada mem-
bre del grup té a les mans: “Si t’hi
fixes bé, veuràs que les lletres su-
men ‘MVP Ferreri’. És original,
eh!”. Totes tres i la resta són ju-
gadores del SESE, com la prota-
gonista, Míriam Ferreri. 

L’anècdota resumeix la quí-
mica d’un equip treballador, ge-
nerós i bromista.  “A les compa-
nyes els va fer tanta gràcia que un
dia portés unes calcetes de Su-
perman que des de llavors sem-
pre volen que els dediqui una cis-
tella d’una manera peculiar. I ha-
via de complir el seu desig perquè
m’han demostrat que són les mi-
llors. Per això he jugat amb les fa-
moses calcetes”, descriu, diverti-
da, Ferreri, ja amb la medalla de
campiona. Amb l’equip de la con-
ferència Est ha guanyat per 63-82
l’Oest en el primer partit de la his-
tòria d’un All Star de la Super
Copa, organitzat per la Federació
Catalana de Basquetbol (FCBQ)
amb la col·laboració del Bàsquet
Femení Sant Adrià i de l’Ajunta-
ment. El diumenge 11 de febrer de
2024 ja és una data assenyalada
per al bàsquet català.  

Tornem al SESE, perquè a
aquest grup no se li esgoten les
curiositats. Lídia Querol m’explica
per què té una pancarta amb el
lema ‘El consens amb tu’ i una
foto del seu entrenador, Enric
González, menjant-se un entrepà.
“Sovint als entrenaments l’Enric
ens recorda que un entrepà de
truita s’ha de fer bé. Així que, per
l’amic invisible, n’hi vam regalar
un. És un gran tècnic que es fa es-
timar”, el retrata Querol.   

“Com has pogut comprovar,
al SESE tinc un grup molt deta-
llista. A vegades em surten ex-
emples així i que són una manera
d’intentar destensar els nervis
d’un partit o d’un entrenament.

En un All Star sí que no pateixes.
L’ambient i l’exigència són dife-
rents”, resol González, que ha di-
rigit l’Est, juntament amb Víctor
Calzado (Draft Gramenet). Les
primeres campiones són la men-
cionada Ferreri (SESE), Marina
Laborda, Merche Carrillo i Anna
Gamarra (Draft Gramenet), Sò-
nia Sardà (CB Granollers), Júlia
Muñoz i Gemma Álvaro (Bàs-
quet Femení Sant Adrià), Mari-
na Portillo i Serena Mirat (CB
Roser), Bruna Vila (AB Premià),
i Esther Murat i Alba Lago (CBF
Cerdanyola).    

A la grada conec fans d’a-
questes dues últimes basquetbo-
listes. Sara Forés, també jugado-
ra del conjunt cerdanyolenc, re-

trata amb precisió Lago i Murat.
“L’Alba és la meva mentora i un
suport constant en els bons i
mals moments. I també admiro
l’Esther, que a vegades parla amb
la mirada i que sempre m’explica
les coses amb calma, i em fa con-
fiar més en mi”, concreta Forés.
“La Murat desprèn i contagia la
seva confiança i energia, i és un lli-
bre obert. L’Alba és una altra
crac”, intervé Esther Cortés. 

Cortés i Forés somien a de-
butar algun dia en un All Star de
la Super Copa. Una fita que
Laia Anducas (CEJ l’Hospitalet)
acaba d’assolir: “Ha estat una ex-

periència increïble. He gaudit
molt del matx i d’un ambient
fantàstic, i espero que el públic
també hagi fruït amb nosal-
tres”. Anducas ha compartit
equip (l’Oest) amb Judith Tur-
rión, també del CEJ l’Hospitalet,
Míriam Tajahuerce i Elsa Kubala
(CB Prat), Laura Pascual (TGN
Bàsquet), Claudia Hernández
(Joventut Les Corts), Queralt Ri-
bera, Iona Garcia i Carla Ortas
(Manresa CBF), Gemma Miró
(Samà Vilanova SAF), i Núria
Soler i Carlota Carner (CB Igua-
lada). Marc Rovirosa (Manresa
CBF) i Raül Caballero (CB Igua-
lada) han dirigit el grup.   

La Xarxa+ ha transmès el
matx amb la narració de Marc
Mundet i de dos analistes, Sergi
Curto, entrenador del Bàsquet
Femení Sant Adrià, i Cynthia
Molina, capitana del CB Grano-
llers. “Conèixer les jugadores dins
i fora de la pista m’ajuda a poder
expressar-me amb més precisió i
analitzar millor algun gest o al-
guna cara. Això sí, hi aplico un
dels meus lemes, ‘Tot el que facis
o diguis ha de ser sempre per su-
mar, i allò que pugui restar o
perjudicar algú és millor que t’ho
estalviïs’”, enraona la llinassenca.  

LA IL·LUSIÓ DE LES PETITES
Segur que Molina s’ha fixat en l’a-
legria de les jugadores del premi-
ni de primer any del Bàsquet Fe-
mení Sant Adrià quan han saltat
a la pista després d’algun temps
mort i al descans. “Es mereixen el
seu moment de fama i si fan al-
guna cistella i el públic les aplau-
deix, serà encara més fantàstic”,
exposa Jordi Mestre, Chucho, se-

cretari tècnic del conjunt adria-
nenc i voluntari a l’All Star.  

A Filo Cañete, alcaldessa de la
ciutat, l’apassiona veure bàsquet
en directe. “Animo força i amb
respecte. M’encantava anar a
veure jugar mon fill, que ara és
entrenador. El meu marit també
va ser basquetbolista”, confessa.
Cañete ha fet esport des de ben
petita i quan pot s’escapa una es-
tona a nedar.    

Albert Barquets (CB Espar-
reguera) i Marc Perapoch (JAC
Sants) han viscut una experièn-
cia doble al Marina Besòs. Tots
dos han jugat amb la conferència
Oest, amb Xavi Assalit i Marc
Mestres (JAC Sants), Max Gas-
pà (Bàsquet Manresa B), Ricar-

do Baltà (UE Barberà), Quico
Roig i Diego Dias (CB Esparre-
guera), Arnau Sanahuja i Nil
Deix (CN Sabadell), Marc Tala-
verón (UE Sant Cugat), i Rubén
Morales (Nou Bàsquet Olesa), i
amb  Jordi Garcia (JAC Sants) i
Norberto Guerra (CB Esparre-
guera) com a entrenadors. 

I tots dos han participat en el
concurs de triples. De fet, s’han en-
frontat en la final, amb Barquets
com a guanyador masculí [els al-
tres participants han estat Gerard
Gutiérrez, del Bàsquet Manresa B,
i Eduard Francisco, del Masnou
Basquetbol] i subcampió del con-

curs global, en què ha perdut
contra Queralt Ribera. La jugadora
del Manresa CBF també ha estat
la campiona entre les triplistes
[amb Judith Moya, del CB Gra-
nollers, Marina Portillo, del CB Ro-
ser, i Montsant Guerrero, de l’AB
Premià, com les altres aspirants]. 

“És un dia per competir d’una
manera divertida. Molts són com-
panys, rivals i amics des de fa
molts anys, i està clar que també
vols guanyar. L’escenari, però, fa
que jugar sigui més divertit i di-
nàmic”, comenta Barquets. És un
dia especial i amb regles especials,
perquè, per exemple, les cistelles
han valgut el doble de punts en els
últims dos minuts de cada quart:
el matx masculí s’ha decidit a fa-
vor de l’Est amb un triple d’Edu
Garcia (CBU Lloret) a 16,3 segons
del final i que, per tant, ha sumat
sis punts. La cistella definitiva
(87-90). La resta de campions
han estat Roger Vilanova i Anto-
nio Quirós (CB Ripollet), Kevin Je-
rez Pilotti (CBU Lloret), Marc Ar-
nau i Carlos Lorente (El Masnou
Basquetbol), Ramon Gotzens i
Álvaro Puertas (Círcol Catòlic Ba-
dalona), Ali Gueye i Pol Barbecho
(FC Martinenc Bàsquet), Guillem
Pérez (CB Ipsi), i Genís Tena (CB
Cerdanyola). Un grup entrenat per
Raúl Jorda, del CB Ripollet, i
Marc Ciurana, del CBU Lloret.    

“Les regles han fomentat la
igualtat durant el matx i força
girs de guió. M’ha agradat també
que poguéssim entrenar-nos al
matí i dinar junts després. Com-
partir una estona distesa amb la
resta de participants ha fet que
l’experiència fos encara més emo-
tiva”, defensa Perapoch.  

“És un encert haver concen-
trat l’All Star en una tarda per-
què hi ha més públic i més en-
ergia al pavelló i, per tant, més
festa. És una jornada per gaudir
del bàsquet, sense els nervis
habituals dels caps de setmana
i de fer-ho amb protagonistes de
la Super Copa”, destaca Ferran
Aril, president de la Federació
Catalana de Basquetbol.   

“Organitzar un esdeveniment
així és una feina de molts mesos
i qualsevol esforç extra val la
pena per veure la il·lusió dels ju-
gadors i jugadores, que són molt
agraïts. Intentem atendre’ls al
màxim i se senten com a estrelles.
Bé, és el que són: estrelles de la
Super Copa”, tanca Javi Ezpele-
ta, cap de premsa de la federació.
Li brillen els ulls de cansament,
però, sobretot, d’orgull.    

Toni Delgado
CERDANYOLA

Una reunió plena d’estrelles
» El primer All Star de la Super Copa de la història s’ha celebrat al Marina Besòs, a Sant Adrià  

» Línia Vallès viu la gran festa del bàsquet català a la pista i a la grada a través de diversos testimonis

Forés i Cortés, amb pancartes a favor de Lago i Murat, i altres companyes del CBF Cerdanyola. Foto: Toni Delgado

Vilanova,  Quirós i Jorda
(CB Ripollet), Tena 
(CB Cerdanyola) i Murat 
i Lago (CBF C.), campions

“És un dia per gaudir 
del bàsquet sense
nervis”, diu  Ferran Aril,
president de la federació 
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Els personatges d’Els Watson, la no-
vel·la inacabada de Jane Austen, han ha-
gut d’esperar més de dos se gles perquè
algú els portés a l’escenari i poder aca-
bar d’explicar la seva història. L’obra
narra les històries de les germanes Wat-
son, obligades a casar-se per superar la
pobresa. Es pot veure al Teatre Nacional
de Catalunya fins al 17 de març.

Teatre

Els Watson
Laura Wade

Dos anys després de la publicació de
Suposo que l’amor és això, Ginestà,
grup format pels germans Pau i Júlia
Serrasolsas, torna amb un nou tre-
ball, el quart de la seva trajectòria. En
aquest cas, es fa un salt de les cançons
intimistes al pop electrònic, amb peces
que tracten l’amor, el desamor i la vida
després d’una ruptura.

Música

Basada en la vida del famós cantant de
reggae Bob Marley, la pel·lícula narra la
seva història. Se centra, especialment, a
explicar com la seva música revolucio-
nària va inspirar diverses generacions,
promulgant un missatge d'amor i uni-
tat que encara avui, més de quaranta
anys després de la seva mort, perduren
i marquen molta gent.

Pelis i sèries

Bob Marley: One Love
Reinaldo Marcus Green

Vida meva
Ginestà

Sâlmon 2024
El Sâlmon, el Festival d'Arts Vives de Barcelona, arriba a la

12a edició amb una quinzena de propostes diverses relacio-
nades amb la dansa i la coreografia contemporànies. En

concret, la iniciativa busca fer reflexionar el públic sobre te-
mes polítics actuals a través de l’art. Tot plegat es podrà

veure del 15 al 25 de febrer a diversos espais de la ciutat
com el MACBA, l’Antic Teatre, la Caldera o el Mercat de les
Flors, entre altres. A més, enguany el festival compta amb

una forta presència internacional, amb creadores reconegu-
des com Dana Michel, Antonia Baehr i Latifa Laâbissi.

L U D O V I C O  E I N A U D IQUI ÉS?

ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

El periodista musical Pep Blay s’endinsa
en la figura de Carles Sabater,  líder del
popular grup de rock català Sau, i en
el misteri de la seva mort, amb només
36 anys. Amb l'ajuda del testimoni
de companys de professió i familiars,
Blay posa llum a totes les incògnites i
rumors que envolten aquest perso-
natge icònic.

Llibres

Cor trencat. Mort i vida de Sabater
Pep Blay

|Mario vs. Donkey Kong
El clàssic de puzles i plataformes que el 2004 es va llançar per a 

Game Boy Advance torna amb millors gràfics i amb jocs cooperatius.
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El reconegut pianista Ludovico Einaudi (Torí, Ità-
lia, 1955) ha anunciat que farà un únic concert a

Catalunya aquest 2024. Serà el 24 de juliol al Fes-
tival Terramar, a Sitges, on interpretarà alguns

dels seus clàssics, com Nuvole Bianche o Experien-
ce. El compositor és famós per haver creat les
bandes sonores de pel·lícules tan conegudes

com Intocable o I’m Still Here, i de diferents sèries
de la televisió italiana. A banda, té diversos pre-
mis i distincions a nivell internacional i un total

de 24 àlbums que han sonat arreu del món. 
Einaudi es va formar al Conservatori Verdi 

de Milà i és considerat el millor pianista 
del moment, no només pel seu domini 

de la música clàssica, sinó per la fusió 
que fa amb altres estils com 

el pop, el rock o el folk. 

Famosos

Ser considerat el millor pianista del moment
Ha tocat als millors escenaris de tot el món

Ha anunciat un únic concert al país aquest any
Serà al Festival Terramar de Sitges, el 24 de juliol

Eufòria i queixes dels fans
Celebren la notícia, però també lamenten que no faci més concerts
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

E S T I L S  D E  V I D A

i ADDICCIONS
El 34,6% dels joves de 12 i 13 anys reconeixen haver begut alco-
hol algun cop a la seva vida i el 25% haver fumat cigarretes elec-
tròniques. Són dades d’un estudi pilot sobre consum d'alcohol,
tabac i possibles addiccions impulsat per la delegació del go-
vern espanyol per al Pla Nacional de Drogues. Els resultats evi-
dencien com, entre tots, hem normalitzat massa fàcilment l’ac-
cés de substàncies addictives als nois i noies. 

Quant al consum d’alcohol, val a dir que l’estudi no es refe-
reix al fet que els joves puguin brindar amb una copa de cava
durant les festes familiars. La cosa va molt més enllà, i els alum-
nes de 1r i 2n d’ESO confessen que obtenen l'alcohol majorità-
riament de botigues de barri (41,6%), cases d'altres (40,8%) o de
la seva mateixa casa. Els joves que consumeixen cigarretes elec-
tròniques o fins i tot tabac, un 8,5%, també l’aconsegueixen, lò-
gicament, de forma il·legal. 

Curiosament, l’estudi pilot revela que el consum d’alcohol es
manté més o menys al mateix nivell entre nois i noies, però en la
franja entre els 14 i els 18 anys el consum per a tots els trams
està més estès entre les noies.

Mals hàbits dels joves que cal evitar
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ALCOHOL

Un 8,5% dels alumnes de primer i segon 
d’ESO han fumat tabac en alguna ocasió  

CIGARRETES

TABAC

BEGUDES

El 35% dels joves de 12 i 13 anys han begut
alcohol com a mínim un cop a la seva vida

Les claus

Un de cada quatre joves afirma que 
ha consumit cigarretes electròniques

Un 38% dels estudiants menors de 14 anys han
consumit begudes energètiques recentment
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